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Abstract

 In order to keep pace with the growing demand and the significant developments 
in  progress  within  communication  technology,  especially  wireless  data 
transmission services, the adoption of new mechanisms for the pricing of mobile 
internet services has become a necessity and a duty. It is well known that pricing 
mechanisms require the existence of a regulatory framework to monitor and ensure 
the benefit of the service provider and the service user at the same time. 

Firstly, the study under discussion, looked at the mechanism for the formation of a 
regulatory framework, mainly, to monitor mobile internet service pricing on the 
basis  of  the  level  of  quality  of  service  provided,  then,  to  encourage  service 
providers to adopt such a mechanism and, ultimately, to acquaint users with such 
service so they can learn how to link the tariff level with the quality provided. 

To  achieve  such  objectives,  recommendations,  courtesy  of  the  International 
Telecommunication Union for the quality of services were chosen by the study as a 
parameter.  Moreover,  the  experiences  of  some  countries  that  have  special 
regulations for the quality of mobile services were taken into account however; 
those countries were purposefully selected at random. Furthermore, a field survey 
targeting mobile service providers in Sudan, the regulatory system and the users of 
the services was chosen to gather the much needed information for this study.
 As  a  result,  the  broad  analysis  of  the  study,  which  was  conducted  on  the 
information  that  has  been  collected  through  the  field  survey  (questionnaires) 
revealed that Nigeria is the country which bears the most resemblance to Sudan in 
terms of the number of operators who are in the market, the level of competition 
between service providers, penetration rate of Service Mobile, the proportion of 
people who use the Internet, the level of annual per capita income and the rate of 
enrolment in universities. The analysis have also produced the general outline of 
the  regulatory framework which will regulate and monitor the pricing based on the 
level of quality provided to mobile internet service. The results had, on the other 
hand, showed large interest accruing to the service providers in return if and when 
they eventually adopt such a mechanism. 

Finally, the study has elucidated the mechanisms and channels that can be used to 
increase the awareness of users of Mobile Services and how to acquaint them with 
the quality of services on offer.
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لدراسة  ا ملخص

 ضمرورة انمترنت الموبايمل خمدمات لتسمعير جديمدة آليمات اعتمماد اصبح 
 تكنولوجيمما فممي الحاصممل الكممبير والتطممور المتزايد الطلب ليواكب وواجب

 هممو وكما اللسللكية، عبرالشبكات البيانات نقل خدمات وخاصة  التصالت
 الليممة تلممك يراقممب تنظيمممي اطممار لوجممود تحتمماج التسممعير آلية ان معلوم

 بحثممت واحممد، آن فممي الخدمممة ومسممتخدم الخدمة مقدم اسلتفادة ويضمن
 خدمممة تسممعير لمراقبممة تنظيمممي اطممار لتكمموين آليممة عممن الدراسلممة هممذة

 وتشممجيع  المقدمممة الخدمممة جممودة مسممتوى اسلاس على انترنت الموبايل
 لمعرفة الخدمة مستخدمي وتوعية اللية تلك اعتماد على الخدمة مقدمي
 السلممتعانة عممبر ذلممك وكممان ، المقدمممة الجممودة بمسممتوى التعرفممة وربممط

 الممي بالضافة الخدمات بجودة الخاصة للتصالت الدولي التحاد بتوصيات
 عشمموائي بشممكل اختيارها تم والتي الدول بعض تجارب العتبار في الخذ

 الموبايممل خممدمات بجممودة خاصممة تنظيميممة لوائممح لديها  يكون ان وبشرط
 الموبايممل خممدمات مقممدمي اسلممتهدف ميممداني مسممح لجممراء بالضممافة
 التحليممل وضممح . وقممد الخممدمات ومستخدمي التنظيمي والجهاز بالسودان

 الميممداني المسممح عممبر جمعهمما تممم الممتي المعلومممات علممى اجممري الممذي
ًا الدول اكثر هي نيجيريا (السلتبيان) ان  عممدد حيث من السودان مع تشابه

 الخمدمات، مقمدمي بين المنافسة ،مستوى بالسوق الموجودين المشغلين
 يسممتخدمون اللممذين الشخخاص نسبة الموبايل، خدمة وانتشار تغلغل نسبة

 الجممامعي. بالتعليم اللتحاق ومعدل للفرد السنوي دخل مستوى النترنت،
 سلمموف الممذي التنظيمممي للطممار العممام بالشممكل التحليل نتائج خرجت كما

 لخدمممة المقدمممة الجممودة مسممتوي اسلمماس علممى التسممعير ويراقممب ينظم
 مقمدمي على تعود التي الكبيرة الفائدة النتائج اوضحت و انترنت الموبايل
ًا اللية تلك اعتماد من الخدمة  يمكن التي والقنوات الليات وضحت وختام

 بنوعيمة تعريفهممم و الموبايمل خممدمات مسممتخدمي وعي لزيادة اسلتخدامها
المقدمة.  الخدمات
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